
• Kedden a városháza dísztermében 

Megelevenedő 
néphagyományok 

A s z e g e d i v á r o s h á z a 
d í s z t e r m é b e n o k t ó b e r 26-
án, k e d d e n es te 6 órától u 
n é p é l e t , a h a g y o m á n y o k 
iránt é r d e k l ő d ő k s z á m á r a 
é r d e k e s p r o g r a m r a k e r ü l 
sor: az újjászervezett Dugo-
nics T á r s a s á g Néprajz i És 
N y e l v j á r á s i S z a k o s z t á l y a 
m u t a t k o z i k be. N y i l v á n o s 
szereplésükkel bepil lantást 
engednek a pat inás hagyo-
m á n y ú s z e g e d i n é p r a j z i 
iskola ntai tevékenységébe. 

A Dugonics András, Kovács 
János, Bálint Sándor nyomdo-
kain haladó néprajzosok mun-
ká járó l szóló e lőadásokban 
megéled a néphagyomány. A 
városházi nagyteremben szege-
di néptáncosok gyimesi tán-
cokat mutatnak be, láthatunk 
képeket az alföldi tanyákról, s 
felhangzik a sándorfalvi Budai 
Sándor Citerazenekar muzsi-
kája. 

Színes í tve a p rogramot , 
melynek keretében négy tudo-
mányos előadás hangzik el. 
Bárkányi Ildikó muzeológus, a 
Móra Ferenc Múzeum osztály-
vezetője Sportszerű gyermek-
játékok Szeged környékén 
címmel számol be kutatásairól. 
Dr. Juhász Antal etnográfus, a 
szegedi t udományegye t em 
néprajzi tanszékének vezetője 
A szegedi tanya kialakulása és 
fejlődésének sajátosságai cím-
mel tart tudományos érteke-
zést. I f j . Lele József néprajz-
kutató, a Móra Ferenc Múze-
um munkatársa szűkebb pátri-
ájának hagyományait idézi fel 
a Búcsúk a tápai réten című 
előadásában. Dr. Szabó Mag-
dolna e tnográfus , a Délma-
gyarország főmunkatársa „A 
magyar ház lelké"-1, a kemen-
ce hagyomány világát mutatja be. 

A Dugonics Társaság ren-
dezvénye nem zártkörű, sze-
rettei várják a társaság tagjai 
mellett a város hagyomány-
tisztelő polgárait is holnap este 
6 órára a városháza díszter-
mébe. 

A z „elszabott-téri" ügyek 
Az új szabadtéri nézó'tér tervezésére és kivitelezésére a 

Conipack Doilwe Egberts Rt. kapott megbízást az emlé-
kezetesen hányatott sorsú pályázat végeredményeként. 
Mint mindannyian tapasztaljuk, a régi nézőtérnek az 
idei őszre tervezett bontása nem kezdődött meg, s az 
újnak a felépítése és kipróbálása sem következhet el eb-
ben az esztendőben, amiként erről korábban szó volt. 
Hanem? Erre a kérdésre az október 21-i közgyűlésen 
kaptunk választ és még néhány érdekes fejleményről is 
értesültünk. 

megelőző tárgyalásokon kide-
rült a turpisság, az önkormány-
zat képviselői ragaszkodtak 
hozzá, hogy megingott bizal-
mukat különféle biztosítékok-
kal e rős í t sék . A CDE Rt. 
kényteleh volt kezest keresni; 
meg is találta a jónevű japán 
épí tő ipar i céget (Obayashi 
Corporation), amely - bank-
referenciákkal megtámogatva 
- garanciát vállalt a nézőtéri 
beruházás 81,6 milliós össze-
gére, Bogó László, az Rt. elnö-
ke pedig a személyes tulaj-
donában lévő rózsadombi 
telekkel a ..maradék" 8 millió-
ra (ennyit ér a nézőtérre vállalt 
10 éves garanciális idő). 

Mikor jött létre az új cég? -
érdeklődött Básthy Gábor a 
közgyűlésen. Néhány héttel 

ezelőtt jegyezték be - vála-
szolta az a lpolgármesternő. 
Erre Básthy bejelentette ma-
gánnyomozásának eredményét: 
az új cég, a Compack Bau -
amelynek a Compack Douwe 
Egber t s szőrös tü l -bőrös tü l 
eladta építési vál la lkozó és 
fejlesztő részlegét - társasági 
szerződésén a március 22-i 
keltezés olvasható; ami annyit 
jelent, hogy a CDE Rt., amely-
nek képviselői kemény háborút 
viseltek pályázati ellenfelük-
kel, Nüss l iékkel , valójában 
nem is volt jogosult résztvenni 
a pályázaton - állította dr. Piri 
József képviselő (bár ezt csak a 
szünetben tehette, mert a vi-
tában nem kapott szót), aki 
civilben jogász. 

Mi lesz itt? 
Mindezt ha l lga tó lagosan 

jogi csűrés-csavarásnak minő-
sítette a közgyűlés többsége, 
mert végül - öt szavazat elle-
nében - e l fogad t ák az e lő-
terjesztést, szót sem pazarolva 
Básthy javaslatára, hogy „nyil-
vánítsák eredménytelennek az 
egész pályázatot". Mint ahogy 
csont nélkül átment az a ha-
tározati javaslat is, mely sze-
rint a nagy vesztes, a Nüssli, 
nem kevesebb, mint majdem 
egymilliós kárigénye jogilag és 
összegszerűen is megalapo-
zatlan (a millió német márká-
ban értendő!). 

Végülis mi várható? Jövő 
júniusban üzemszerű állapot-
ban lesz az új néző té r és a 
világítótornyok - 102 millióért 
(áfával); a színház dorozsmai 
telephelyén ezer négyzetmé-
teren tárolótér épül 20 mil-
lióért. (Az idén itt helyeznek el 
minden t , amit edd ig a régi 
nézőtér alatt tároltak, de jövőre 
már ez lesz az ú j szerkezet 
raktára, tehát jövőre valahogy 
a díszletraktár ügyét is meg 
kell oldani.) A Dóm tér bur-
kolatának teljes felújítását 80 
millióra taksálják, de erre nincs 
még pénz. 

S. E. 
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Fotó: Somogyi Károlyné 

Csemetekertet avatott 
az erdészeti 

A Kiss Ferenc Erdészet i 
Szakközép i sko l a h ó n a p o k -
kal ezelőtt szerzett jogot ar-
ra, hogy a város számára -
saját tervek alapján - facse-
m e t e k e r t e t l é t e s í t s e n a 

k ü l t e r ü l e t i A T I - t a n p á l y a 
mögötti területen. Az új cse-
m e t e k e r t e t az i s k o l a á l ta l 
szervezett ünnepségen pén-
tek délután Ványai Éva al-
polgármester avatta fel. 

• A közgyűlési előterjesztés a 
beruházás engedélyokiratának 
újabb módosítását indítványozta. 
Ez részben azért vált szükséges-
sé, mert a teljes rekonstrukcióra 
benyújtott címzett támogatási 
pályázatot a szakminisztériumok 
nem fogadták el. Magyarán: a 
városnak központi segítség 
nélkül, saját erőből kell megol-
dani a nézőtér rekonstrukcióját. 
Igaz, ezt már hetekkel ezelőtt 
lehetett tudni, hiszen megjelent a 
közlönyben, milyen pályázatok 
nyertek. De nemcsak arról van 
szó, hogy központi támogatás 
híján a beruházás „műszaki tar-
talmát" és persze a költségeit 
kell szerényebbre szabni. Hanem 
arról is. hogy még mindig nem 
sikerült szerződést kötni a 
kivitelezővel. De nézzük sorjá-
ban - ahogyan az egyik képvise-
lő mondta - az „elszabott-téri 
nézőtér" legújabb ügyeit. 

A cég ugyanaz, 
csak más 

A Compack Rt.-vei kötendő 
szerződésterv szerint az idén 
ősszel el kellett volna végezni a 
Dóm téren a próbaszerelést; a 
cég azonban a végső döntés 
elhúzódására hivatkozva ezt 
nem, hanem csak azt vállalja, 
hogy a téli hónapokban legyárt-
ják a szerkezetet, s a szükséges 
vizsgálatok után, áprilisban állít-
ják fel a Dóm téren. Az „üzem-
szerű használatbavétel" határ-
idejen994. júniusa. 

Hogy egyéb körülmények 
mellett mi lehetett az oka a 
„végső döntés elhúzódásának", 
arra Jankó Attila és Básthy Gá-
bor képviselők közgyűlési fel-
szólalásából és dr. Ványai Éva 
alpolgármesterhez intézett kér-
déseikből lehetett következtetni. 
Az előterjesztésben ugyan most 
is a Compack Douwe Egberts (a 
továbbiakban: CDE) Rt. szerepel 
kivitelezőként, s mint kiderült, 
ez ezután is így lesz; de való-
jában nem ez a neves és tőkeerős 
cég a kivitelező. Hanem egy 
egymilliós alaptőkéjű Kft., ame-
lyet úgy hívnak, hogy Compack 
Bau (CB). Az történt, hogy a 
CDE Rt. a nézőtéri pályázat ide-
je alatt eladta az építési vállal-
kozással foglalkozó részlegét, 
ám a képviselői úgy csinálták 
végig a pályázati procedúrát, 
hogy erről a nem lényegtelen 
fej leményről „el fe le j te t tek" 
szólni. 

A neves kezes 
és a telek 

Mi sem te rmésze tesebb , 
hogy amikor a szerződéskötést 

A menesztett nézó'tér. (Fotó: Nagy László) 

Öt gyertya a Deák-gimnázium születésnapján 

• Ötéves a Deák Ferenc Gimnázium 

Happy birthday to Deák! 

• Öt év telt el azóta, hogy a 
József Attila sugárúton. Sze-
ged egyik legszebb iskola-
épületében új gimnázium ala-
kult, és 1988 október 22-én, a 
haza bölcsének. Szeged dísz-
polgárának tiszteletére ünne-
pélyesen felvette Deák Ferenc 
nevét. Az intézmény a város 
első kéttannyelvű iskolája lett. 
majd egy új középfokú oktatási 
fo rma , a ha tosz tá lyos g im-
názium iskolaszövetségének 
szegedi központja, s mostanáig 
mintegy 600 é re t t ség ize t t 
fiatalt útjára engedő gimnázi-
um, amely indulása óta aspi-
ránsa a nagyhírű szegedi isko-
lák körének. 

A Deák Ferenc Gimnázi-
umban pénteken, a névadás 
évfordu ló ján ünnepel ték az 
iskola ötödik szülétésnapját. Öt 
évvel ezelőtt ezen a napon az 
angol -magyar ké t tannye lvű 
oktatás megkezdése tiszteletére 
az ünnepség díszvendégeként 
Mark Palmer. az Egyesült Ál-
lamok akkori nagykövete jött 
Szegedre, mintegy megerősíté-
seként annak, hogy a g im-
názium egykor, az angol nyelv 
és kultúra oktatása területén 
tar talmas kapcsolatot alakít 
majd ki amerikai testvérisko-
lájával, a Massachusetts ál-
lambeli Brook Schoollal. Az 
amer ika i kapcso la t az idei 
ünnepségen sem maradt jelzés 
nélkül. Az iskola diákjai, ta-
nárai és a megemlékezés ven-

dégei az 1492 című film fel-
emelő Vangelis-zenéje mellett 
koszorúzták meg Deák Ferenc 
emléktábláját (milyen szim-
bolikus ma e történelmi eklek-
tika!), majd az összenyitot t 
aula és előcsarnok tágas teré-
ben a magyar himnusz hangjai 
után az amerikai is köszöntötte 
az ünnepség népes közönségét. 
Az esemény vendégei között 
idén a külügyminisztere láto-

gatása miatt elfoglalt amerikai 
nagykövetet megbízottja, Wil-
liam Carrol képviselte - s örül, 
mondta, hogy Cristopher láto-
gatása közbejött, és így ő lehet 
itt, a Deák Gimnáziumban. A 
vendégek között ott volt Mi-
chael McCahill, a Brooks 
School igazga tóhe lye t t e se , 
Ilona Breining, a gimnázium 
darmstadti testvériskolájának 
küldötte. Ványai Éva alpolgár-

mester, Bratinka József ország-
gyűlési képviselő, valamint a 
hatosztályos iskolaszövetség 
intézményvezetői. 

Ami az esemény „hivatalos" 
részét illeti - az lényegretörően 
és mértéktartással folyt le. Dr. 
Kovács József igazgató beszé-
dében kiemelte, hogy az ötéves 
szü le t é snap nem név leges 
ünnep; a gimnáziumot elhagyta 
egy teljes, négy évfolyamos 

generáció, és beindult egy új -
„az 5 év tehát tartalmaz egy 
fontos e lemet : a fo ly tonos-
ságot". - Ez az első öt év kel-
lett ahhoz, hogy lezárhassunk 
egy periódust, levonjuk a 
következtetéseket, és ezek bir-
tokában nyugodtan tekinthes-
sünk a jövőbe. A további, ez 
előbbieknél is eredményesebb 
működésünkhöz mindnyájunk 
magas szintű, odaadó munká-
jára van szükség - mondta a 
gimnázium igazgatója. A kró-
nikás emellé még az iskolújság 
ünnepi számából emelne ki 
egy gondolatot : „Az elmúlt 
években igyekeztünk megfelel-
ni az e lvá rá soknak . Sokat 
dolgoztunk, tanárok, diákok 
egyaránt, hogy a szó legneme-
sebb ér te lmében iskolát te-
remtsünk. Voltak sikereink és 
kudarcaink is, lendületünk és 
megtorpanásunk, reményünk 
és elkeseredésünk, de végig 
hittük, hogy egyszer minden 
erőfeszítés megtérül". 

A megemlékezés t aztán 
hamar átvették a diákok. Ol-
dott, remek diákhangulatú ün-
nepséggé vált, verssel, ének-
kel, zenével, s a végén egy kö-
zös nagy gyer tyafűjó Happy 
birthday to Deák-kai. Az öt 
gyertya ellobbant, most újabb 
és újabb ötévek következnek 
majd. 

S. P. s . 

A SZAB hírei 
A S Z O T E Szülésze t i és 

Nőgyógyászati Klinikájának 
sze rvezésében h á r o m n a p o s 
konferencia kezdődik október 
25-én, hétfőn délelőtt fél 9-kor, 
amelynek t émá ja a humán 
reprodukció, kutatás és gyó-
gyítás. 

A Modern Filológiai Mun-
kabizottság előadóülése októ-
ber 27-én 18 órakor kezdődik, 
amelyen Fejér Ádám A relati-
vitás elmélete és az elmélet re-
lativitása címmel tart előadást. 

A SZAB és a JATE fizikus 
tanszékcsoport vendége, Jür-
gen Kuhl stuttgarti professzor 
tart előadást október 28-án 13 
órakor optoelektronikai kutatá-
sairól. 

Ugyanaznap 16 órakor lesz 
a SZÁB tisztújító ülése, ame-
lyen dr. Telegdy Gyula akadé-
mikus, a SZAB elnöke számol 
be az eddigi munkáról, majd 
m e g v á l a s z t j á k az új t i sz t -
ségviselőket. 

Koncert 
a reformátusoknál 

Ma este 6 órai kezdettel a 
Honvéd téri református temp-
lomban Haydn: Lamentation és 
Bach: Reformáció szimfónia 
részletek előadásával működik 
közre a Protestáns hét nyitó 
evangélizációján. Igéi hirdet: 
Szőke László lelkész (Maros-
vásárhely) 


